
Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri
Enheden for EU og internationale forhold/JWP
Den 6. december 2013

Samråd i Folketingets Udvalg for Fødevarer, Land-

brug og Fiskeri, onsdag den 11. december 2013
(Det talte ord gælder)

Spørgsmål M:

”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og fiskeri) 

den 16.-17. december 2013 samt eventuelle sager, hvor-

til der søges mandat i Europaudvalget.”

Svar:

- Hovedemnet på rådsmødet her i december er fiskeri.

Punkt 1 om fiskerimulighederne for 2014 er til for-

handlingsoplæg. De andre punkter er til orientering.

- Jeg starter med punktet til forhandlingsoplæg.

- Det første punkt er forslaget om fiskerimuligheder 

for 2014. Forslaget er på rådsmødet med henblik på 

politisk enighed. Kommissionen har fremsat sit forslag

til niveauet for TAC’erne1 for EU’s egne bestande. 

Desværre er forhandlingerne med Norge og de andre 

kyststater forsinkede i år. 

- Grundlæggende er udviklingen i fiskebestandene posi-

tiv, da flere og flere bestande fiskes på niveau med 

det maksimalt bæredygtige udbytte (MSY).

                                                
1 TAC = Total Allowable Catches = samlede tilladte fangstmængder.
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- Jeg vil fremhæve de væsentligste emner for Danmark. 

- Som jeg nævnte, er forhandlingerne med Norge og de 

andre kyststater forsinkede, men det er meget vigtigt, 

at der bliver adgang til fiskeri i norsk zone fra 1. ja-

nuar 2014. Og hvis det ikke lykkes at indgå aftaler om

TAC’erne med Norge og andre kyststater inden 1. ja-

nuar 2014, så må der fastsættes midlertidige TAC’er i 

EU. Det gjorde vi også sidste år.

- TAC’en for torsk i Nordsøen og Skagerrak forhandles 

med Norge, men vi ønsker fra dansk side en TAC, der 

er uændret i forhold til 2013 eller med en begrænset 

stigning. Ligeledes ønsker vi en uændret fiskeriindsats 

i Nordsøen og Skagerrak. Begge dele vil være i over-

ensstemmelse med EU’s forvaltningsplan for torsk, 

som blev revideret af Rådet i 2012. 

- Torskebestanden i Nordsøen og Skagerrak har udvik-

let sig positivt i de senere år. En reduktion i TAC’en vil 

med en stigende bestand medføre risiko for øget ud-

smid. Derudover er der taget tiltag i forhold til selek-

tivitet i 2013, som ikke er indregnet i den videnskabe-

lige rådgivning. 

- Vi mener også, at der fortsat skal afsættes en supple-

rende kvotepræmie for torsk i Nordsøen og Skagerrak 

på samme niveau som i 2013 ved kameraforsøg. 
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- Det er også vigtigt, at fiskerierne efter tobis, sperling 

og brisling kan opretholdes. Derfor er det vigtigt, at 

der også fastsættes passende bifangstlofter for sild.

- TAC’en for torsk i Kattegat bør også i 2014 være en 

bifangstkvote. TAC’en er dog så lille nu, at en yderli-

gere 20 % reduktion kun vil øge udsmiddet. Det vur-

deres ikke at have en biologisk betydning for bestan-

den, om TAC’en reduceres. Set i det lys finder vi, at 

TAC’en og fiskeriindsatsen bør fastholdes på samme 

niveau som i 2013. 

- Nu vil jeg så tage punkterne til orientering. 

- Punkt 2 er fiskerimulighederne i Sortehavet for 

2014. Her vil jeg bare henvise til samlenotatet. 

- Punkt 3 handler om Kommissionens nye forslag om 

reform af ordningen for salgsfremme. Det er en 

første præsentation af forslaget. På en række punkter 

flugter forslaget med, hvad vi arbejder for fra dansk 

side. Det gælder i forhold til, at ordningen i højere 

grad fokuseres på informationskampagner og eksport 

til lande uden for EU. Det er et forslag, som vi vender 

tilbage til.

- Punkt 4 handler om den del af markedsordningen

for landbrugsprodukter, som Rådet vedtager alene 
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med kvalificeret flertal uden Europa-Parlamentet. For-

slaget fastsætter en række priser og mængder, og det

er en udløber af kompromiset om landbrugsreformen. 

Der er kvalificeret flertal for forslaget, så vi regner ik-

ke med en længere drøftelse på rådsmødet.

- På rådsmødet vil der også være den formelle og ende-

lige vedtagelse af landbrugsreformen, som der var 

politisk enighed om i juni og september 2013 (som a-

punkt).

- Jeg vil tage punkt 5 og 6 sammen. Det drejer sig om 

fornyelse af fiskeriprotokollerne med Seychel-

lerne og Comorerne. Det er begge to ø-stater i Det 

indiske Ocean, og begge fiskeripartnerskabsaftaler 

omfatter hovedsageligt tun. 

- Fra dansk side holder vi os til den tilgang, som der var 

enighed om i Fødevareudvalget tilbage i januar 2011, 

hvor der blandt andet blev lagt vægt på at sikre et 

bæredygtigt fiskeri og menneskerettigheder.

- Under siden sidst vil jeg lige nævne, at der på råds-

mødet under eventuelt er en orientering om Kommis-

sionens høring om økologiforordningen. Her vil vi fra 

dansk side gøre det meget klart for Kommissionen, at 

vi ønsker at bevare det dansk Ø-mærke.

5.-6.


